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چرایی اجرا نشدن قانون هوای پاک
مدیرعامل شــرکت کنترل کیفیت هوای تهران با 
بیان اینکه بر اســاس گزارش مرکز پژوهش های 
مجلس، قانون هوای پاک به صورت کامل اجرایی 
نشده اســت و برخی دستگاه ها در اجرای تکالیف 
دچار مشــکل شــده اند، اظهار کرد: نحوه تأمین 
منابع مالی، یکی از علت هــای اصلی عدم اجرای 

برخی مفاد این قانون است.
سید محمد میرزایی قمی درباره علت اجرا نشدن 
برخی مواد قانون هوای پــاک گفت: نحوه تأمین 
منابع مالی، یکی از علت هــای اصلی عدم اجرای 
برخی از مفاد این قانون اســت چراکه این موضوع 
در خود قانون هوای پاک به صورت مشخص معلوم 
و در آمدهای زیادی در این قانون برای اجرا تعیین 

نشده است.
مدیرعامل شــرکت کنترل کیفیــت هوای تهران 
تأکید کرد: بر اســاس گزارش مرکز پژوهش های 
مجلــس از بین ۵۶ ماده منــدرج در قانون هوای 
پاک و آئین نامه فنی آن، ۲۲ ماده اجرای ضعیف 
داشــته اند و وضعیت اجــرای تنها ۱۷ ماده خوب 
برآورد شده است که به نظر می رسد بخش عمده ای 
از این عملکرد دستگاه های اجرایی مربوط به عدم 
تحقق تخصیص بودجه های عملیاتی متناســب و 
مورد نیاز با تکالیف مقرردر قانون هوای پاک است.

وی به ذکر مثالی پرداخت و گفت: محقق نشــدن 
نوســازی ناوگان حمل و نقل عمومی که حتی در 
اسناد بالادستی نیز به آن اشاره شده است، اسقاط 
خودروهای فرســوده و نظارت بــر خودروهای در 
حــال تردد چه از بعد معاینــه فنی و چه از منظر 
محدودیت هــای ترافیکــی ارتباطی بــه ایرادات 
قانون هوای پاک نــدارد. محدودیت های ترافیکی 
و معاینه فنی در شهر تهران به خوبی اجرا می شود 
اما در برخی شهرها به این موضوعات توجه کافی 

نمی شود.
 مدیرعامل شــرکت کنتــرل کیفیت هوای تهران 
دربــاره راهکارهــای کاهش آلودگی هــوا اظهار 
کرد: مسأله آلودگی هوا موضوعی نیست که یکی 
دو روزه حل  شــود چراکه با انباشــت تکالیف در 
اجرای قانون هوای پاک مواجه هســتیم بنابراین 
حل این مشــکل زمان مقتضی خود را نیاز دارد. 
با ایــن حال بایــد اقداماتی انجــام داد. می تواند 
برنامه های بلندمدت در قالب توســعه حمل و نقل 
برقی و پــاک، اصلاح کیفیت ســوخت، وضعیت 
آلایندگی صنایــع و نیروگاه ها در اولویت باشــد 
و در کنــار آن برنامه هــای کوتاه مدت یا اصلاحی 
برای کاهش اثرات آلودگی هوا داشت که از جمله 
آن ها می توان به نصب فیلتر دوده روی اتوبوس ها، 
تعویض کاتالیست و ایجاد محدودیت های ترافیکی 
اشــاره کرد.این اقدامات نیاز به زمان و هزینه های 

زیادی برای اجرا ندارند و بلندمدت هم نیستند.
میرزایی قمی در خاتمه خاطرنشــان کرد: یکی از 
راهکارهای اصلی کاهش آلودگی هوا برقی سازی 
ناوگان است و شــهرداری تهران در این خصوص 
برنامه      هــای موثــری دارد، به طــوری که ۱۰۰۰ 
دســتگاه اتوبوس برقی، ۱۰ هزار دستگاه تاکسی 
برقی، ۱۰ هزار دســتگاه ون برقــی و ۱۰۰ هزار 
دستگاه موتورسیکلت برقی در بخش حمل و نقل 
عمومی در شهر تهران مشغول به فعالیت خواهند 

شد.

گرمترین سال تاریخ بشر 
دبیر کل ســازمان ملل متحد در دوبی هشدار داد 

که امسال گرمترین سال تاریخ بشر خواهد بود.
به گزارش بی بی ســی، آنتونی گوترش در مراسم 
آغاز نشســت سالانه تغییرات اقلیمی سازمان ملل 
متحــد در دوبی گفت که در حال حاضر ســطح 
دریاهــا و دمای آب دریاها به بالاترین میزان خود 
رســیده است و میزان یخ قطب به پایین ترین حد 

خود رسیده است.
امروز شاهد آن هستیم که جوامع جهانی با آتش 
سوزی جنگلی، جاری شدن سیل و افزایش شدید 
دما رو به رو هســتند. افزایش دمای کره زمین به 
بالاترین میزان ثبت شده و این موضوع باید سران 
جهان را به خود بیاورد که زمان عمل فرا رســیده 

است.
او همچنیــن گفت که هــدف از این اجلاس باید 

حذف کامل سوخت های فسیلی باشد.
نشست سالانه تغییرات اقلیمی سازمان ملل متحد 
)کاپ ۲۸( از امروز در شــهر دوبی امارات متحده 
عربی که یکی از بزرگتریــن تولیدکنندگان نفت 

جهان است، آغاز به کار کرد.
ایــن کنفرانس اکنون پس از یک ســال شــدید 
رویدادهای اقلیمی در جهان تشــکیل شده که بر 
اثر آنها بســیاری از رکوردهای جهانی آب وهوایی 
جهان شکسته شد.اهداف این نشست دو هفته ای 
شامل ارزیابی پیشرفت به سوی هدف توافق شده 
بین المللی برای محدود کردن افزایش دمای کره 
زمین تا حد ۱.۵ درجه سانتی گراد )میزان پیش از 

صنعتی شدن زمین( است.

حاشیه

 بازگشت لایحه  عفاف و حجاب
 به شورای نگهبان 

رئیس اداره اخبار مجلــس از رفع ابهامات لایحه 
حجاب و ارســال آن به شــورای نگهبان خبر داد.

امیرحســین یزدان پناه  در خصوص لایحه حجاب، 
گفت:  برخــلاف برخی اظهارنظرها، لایحه  عفاف و 
حجاب پس از رفع ابهامات شورای نگهبان، در  ۶ 
آذر به شورا ارجاع شده است.وی خاطرنشان کرد: 
همانطور که آقای طحان نظیف گفته بودند عمده 
نظرات شورای نگهبان، ابهامات بود که رفع شده و 
ان شــاءالله در کوتاه ترین زمان ممکن شاهد نهایی 

شدن این قانون مهم باشیم.

 پیگیری شورای شهر 
برای احیاء شورایاری ها

عضو شورای شــهر تهران با اشاره به رد پیشنهاد 
احیاء شــورایاری ها در برنامه هفتم توسعه توسط 
نمایندگان مجلس، گفت: با وجود رد این پیشنهاد 
پیگیر احیاء شورایاری ها هستیم.علی اصغر قائمی 
، با تأیید رد پیشنهاد احیای شورایاری     ها در برنامه 
هفتم توســعه، اظهار کرد: اعضای شــورای شهر 
تهران از ســه طریق پیگیری هایی را برای احیاء 
نهاد شورایاری انجام دادند که یکی از این روش ها 
نامه نگاری اعضای شورای به رئیس مجلس، شیوه 
دیگر نامه به رئیس قــوه قضائیه و راه دیگر برای 
پیگیری احیاء شورایاری ها نیز از مسیر احیاء این 
نهاد در برنامه هفتم توســعه کشور بوده است.وی 
با بیان اینکه نمایندگان مجلس در جریان بررسی 
برنامه هفتم توســعه به احیاء شــورایاری     ها رأی 
ندادند، افــزود: البته می توانیم با همت نمایندگان 
مردم در شــورای عالی استانها، این موضوع را در 
قالب یک طرح مستقل به مجلس ببریم تا مجددا 
بررســی شود؛ اما به نظر می رسد با توجه به حجم 
کار و فرآیند آماده کردن طرح جدید، این موضوع 
به این دوره مجلس شــورای اسلامی نرسد.قائمی 
تاکید کرد: پیشــنهاد احیاء نهاد شورایاری ها را از 

سایر مسیرهای فوق الذکر پیگیری خواهیم کرد.

 رسیدگی به 300 هزار پرونده 
رتبه بندی معلمان

مدیرکل ارزیابی عملکرد و پاسخگویی به شکایات 
وزارت آموزش و پــرورش رتبه بندی معلمان را از 
پروژه هایی خواند که گام های نهایی آن برداشــته 
شــده اســت و گفت: به صورت متمرکز در طول 
ســه ماه بیش از ۵۰۰ نفــر در حوزه های مختلف 
به کمک ما آمدنــد؛ بیش از ۳۰۰ هزار پرونده در 
این مدت رســیدگی، به مــرور رتبه های معلمان 
مشخص، احکامشان صادر و معوقاتشان را دریافت 
کردنــد؛ مابقی همــکاران در ماه های آتی پس از 

دریافت مجوزها معوقاتشان را دریافت می کنند.
ســید مجتبی هاشــمی گفت: بر اساس تبصره ۴ 
ماده ۱۶ قانون دیوان عدالت شــهروندان و مردم  
می توانند مستقیما از دستگاه شکایت کرده و باید 
این شکایات ظرف سه ماه پاسخگویی شود و پس 
از آن فرد می تواند همراه با پاسخ دستگاه مربوطه 
به دیوان عدالت شــکایت کند، که فرایند آن ابلاغ 
شــده اســت و برای این موضوع کارگــروه  لازم 
در وزارت آموزش و پرورش تشــکیل شده است.

هاشمی ادامه داد: در طول سال بیش از ۳۰۰ هزار 
شکایت در سامانه ارزیابی عملکرد و پاسخگویی به 
شکایات ثبت می شود و روزهای دوشنبه هر هفته 
شــکایاتی که دریافت می کنیم در کارگروه وزارت 

بررسی می شود.

 کاهش »ازدواج«
قبل از سن »بلوغ دختران« 

معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری ضمن 
تاکیــد بر احراز »بلوغ« بــرای ازدواج دختران در 
سنین پایین و زیر ســن قانونی توسط دادگاه ها، 
این موضوع را ناشــی از مباحث »فرهنگی« بویژه 
در میان برخی قومیتها دانســت و تاکید کرد: در 
ســال ۱۴۰۱ ازدواج قبل از ســن بلــوغ دختران 
کاهش یافته است.انســیه خزعلی اظهار کرد: بلوغ 
در دختران از نظر قانونی حتما باید توسط دادگاه 
احراز شــود این در حالیســت که از مواردی که 

وجود داشته، پیشگیری شده است.
خزعلــی در ادامه تاکید کرد: اما در دوره ما یعنی 
در ســال ۱۴۰۱ ازدواج قبل از سن بلوغ دختران 
کاهش یافته اســت.معاون امور زنــان و خانواده 
رئیس جمهوری در ادامه مشــکل کنونی جامعه 
را بالا رفتن ســن ازدواج دختران و حتی دختران 
روستایی خواند و گفت: بدلیل مهاجرت پسران از 
روستا به شهرها، این مشکل ایجاد و در نتیجه سن 

ازدواج دختران در برخی روستاها بالا رفته است.
وی در ادامه یکــی از دغدغه های موجود را وجود 
مدارس مختلط دانســت و در اینباره گفت: یکی 
از دغدغه های ما این اســت کــه مدارس مختلط 
نداشته باشیم اما بدلیل کمبود امکانات متاسفانه 

در برخی روستاها مدارس مختلط داریم. 
خزعلی افزود: اخیرا ســفری به شهرکرد داشتیم 
و از کارخانــه تولید چــادر بازدیــد کردیم؛ آنها 
منتظر تســهیلاتی بودند که ظرفیت تولید چادر 
را تا ســه برابر افزایش دهند که این را درخواست 
کردیم و امیدواریم پشــتیبانی و عملیاتی شــود. 
برخی مســائلی که مطرح می شوند به حق بوده و 
دغدغه رئیس جمهور نیز هست و به صورت جدی 

پیگیری می کنند.
معــاون رییــس جمهور ادامــه داد: قرار اســت 
بازارچه هایی در هر استان برای فروش لباس های 

دارای استاندار حجاب دایر شود.

هاشور

همدلی| گروه اجتماعی: به نظر می رســد 
که همچنان  تهیه و چگونگی استفاده و البته 
امنیت سرویس      های ایاب و ذهاب دانش آموزان 
یکی از دغدغه      های مدیــران مدارس و والدین 
اســت. گذشــته از هزینه      های بالای برخی از 
این سرویس ها، در کنار نقص فنی، فرسودگی 
و برخــی از آنها نیز فقــدان صلاحیت برخی 
رانندگان این سرویس     ها از جمله مسایلی است 
که باعث می شود تا بسیاری از خانواده     ها ترجیح 
می دهند فرزندانشــان را خودشان به مدرسه 
ببرنــد و بیاورند تا اینکه هر روز و هر ســاعت 
نگران رفت و آمد آنها با ســرویس      های مدارس 
باشند. در این بین شاید مهمترین دلیل برای 
شکل گیری و تشدید این نگرانی ها، آمار و ارقام 
و گزارش      های حوادثی است که هر از چندگاهی 
در مورد ســرویس      های مدارس در رســانه     ها 
منتشر می شــود و بعد از مدتی مانند بسیاری 

دیگر از رخدادهای کشور، فراموش می شود!
خاطرات تلخ

دو حادثه منتهی به فوت سرویس حامل دانش 
آموزان در شهرســتان      های مشهد و نیشابوردر 
بهمن ماه ۱۴۰۱، تصــادف مینی بوس حامل 
دانش آموزان با دو فوتی ۱۴ مصدوم شدن ۱۴ 
نفردر آذرماه ۱۴۰۰و در کرمانشــاه، ۳ کشته 
و ۲۰ مجروح در تصادف ســرویس مدرســه 
درفسای استان فارس در سال ۱۳9۸، تصادف 
یک دستگاه تریلر با سرویس مدرسه در مشهد 
با ۴مجروح و یک گشته در بهمن سال گذشته، 
واژگونی وانت نســیان حامل دانــش آموزان 
بشاگردی و مجروح شدن ۱۸ نفردر آذر ۱۳9۵، 
واژگونی سرویس مدرسه در شیرازبا ۵ مجروح 
در اســفند ۱۴۰۱،تصادف یک دستگاه »ون«، 
سرویس مدرسه در یکی از مناطق مشهد منجر 
با مجروح شدن هشــت دانش آموزدر مهرماه 
امسال، دو حادثه سرویس مدارس با ۱۱ مجروح 
دانش آموز در آبــان ۱۴۰۱، تصادف هولناک 
میان مینــی بــوس در آذر ۱۴۰۰ و در جاده 
ماهیدشت کرمانشــاه با دو کشته، تصادف آذر 
سال 9۶ با برخودرو سرویس مدرسه در انتهای 
اتوبان تهران، قائمشهربا دو کشته، تصادف بین 
۲ خودرو پراید و پژو در روستای بالاده کازرون 
و مرگ راننده در سال 9۵، واژگونی نیسان وانت 
در سال 9۸ در ایرانشهر سیستان و بلوچستان 
با ۶ نفر مجــروح و ۱ نفر وبالاخره آخرین آنها 
یعنی واژگونــی مینی بوس حامل دانش آموزان 
دختر در لرستان که به گفته فرماندار دلفان ۱۳ 

مجروح داشته است. 
اصغــر قهرمانــی گفــت: مینی بــوس ایــن 
دانش آمــوزان ظهر پس از تعطیلی مدارس در 
مسیر روستاری چواری دچار سانحه و واژگون 
شده اســت. احتمال شکستگی دست و پا برای 
ســه دانش آموز دبیرســتانی در دلفان وجود 
دارد. ۱۳ دانش آمــوز نیز دچار مصدومیت های 
جزیی شده اند و خوشبختانه این حادثه فوتی 

نداشته است.
آیین نامه دولت برای سرویس مدارس

 این آمار درکنار ســایر تهدیدهایی که دانش 
آموزان را در طی رفت و آمد به مدرسه تهدید 
می کند باعث شــده تا دولت آیین نامه ای برای 
ســرویس مدارس تصویب کند. مطابق با ماده 
۷ این آیین نامه ، تهیه و به کارگیری سرویس 
مدارس باید با تایید شهرداری     ها و در مواردی 
که شهر داری وجود ندارد با تایید بخشداری     ها 

انجام شــود . در صورتیکه سرویس مدارس از 
سازمان تاکســیرانی تامین شود این تاکسی     ها 
علاوه بر معاینه فنی باید بیمه سرنشین و راننده 
بالای ۲۳ سال و متاهل داشته باشند . چنانچه 
مدرســه یا والدین سرویس دانش آموزان خود 
را وســیله نقلیه ای به جز تاکسی      های تاکسی 
رانی انتخاب کنند مسئولیت هر نوع اتفاقی با 
خودشان است . و این مطلب در صورتی است 
که تاکسی در شهر محدود نبوده و مردم دچار 
مشکل نشوند .این آیین نامه اما به نظر می رسد 
چندان راهگشا نبوده است؛ زیرا ادامه سریالی 
حوادث سرویس      های مدارس باعث شده تا آیین 
نامه جدیدی تدوین شــود که به گفته رئیس 
ســازمان تاکسیرانی قرار اســت از سال آینده 

اجرایی شود.
در خصــوص ابعــاد مختلف این حــوادث و 
گســتردگی آن بــه احمــد رضــا منتصری، 
کارشناس حوزه حمل ونقل به همدلی می گوید: 
آمارها نشان از کشته شدن هر ساله ، سه هزار 
کــودک و نوجوان در اثر تصادفات رانندگی در 
کشور دارد که بخشــی از آنها را دانش آموزان 
و ســرویس      های مدارس تشکیل می دهند. بر 
اساس بررســی      های به عمل آمده در خصوص 
علل این سوانح اعلام  شده است که بخش قابل 
توجهی از ایــن تصادفات به دلیل وجود نقص 

فنی در خود روهاست .
وی بــه همین  منظور تاکید می کند هم زمان 
با بازگشایی مدارس ، داشتن معاینه فنی برای 

سرویس دانش آموزان را اجباری شود.
وی در این زمینــه می افزاید: خود روهایی که 
جهت ســرویس مدارس در نظر گرفته شدند 
باید از نظر وجود نقص فنی ، سالم بودن درها 
و ... توسط افراد ذیصلاح بررسی و تایید شوند 
.علاوه بر این راننده سرویس مدارس باید از نظز 
سلامت جســمی ، روانی و عدم وجود اعتیاد 

مورد گزینش قرار گیرد .
طرح مراقب دانش آموزان 

    این موضوع به حدی مهم است که به گفته 
منتصری قرار بود از حدود ۴ سال قبل یک نفر 
مراقب در ســرویس      های دانش آموزی در سال 
تحصیلی از سوی وزارت آموزش و پرورش و نیز 
وزارت راه و ترابری مســتقر شود . هدف از این 

طرح کنترل رفتارها و انجام کارهای خطرناک 
دانش آموزان ، جلوگیری از آزار و اذیت آنها یا 
همان کودک آزاری ، کمک در عبور از خیابان و 
هر اقدامی که به حفظ سلامت دانش آموزان و 
جلوگیری از حوادث و اتفاقات ناخوشایند کمک 

کند اعلام شده است .
ضعف نظارت!

منتصری معتقد است که استفاده از خودروهای 
پیشــرفته با ویژگي همســان بــودن آن ها از 
لحاظ شــکل ظاهری،ایمنی بــالا و آلایندگی 
حداقلی براي جوامع پیشــرفته لازم است. وی 
ادامه می دهد: با این وجود در عمل متاســفانه 
سرویس مدارس در بسیاری از مدارس کشور ما 
از وضعیت مطلوبی برخوردار نیست و گاهي در 
برخی خودروها،بیش از ظرفیت استاندارد،دانش 

آموز جابه جا می شود.
به گفته این کارشــناس حــوزه حمل ونقل 
، راننده ســرویس مــدارس باید حداقل ۲۳ 
سال سن داشته باشد؛نداشتن سوء پیشینه و 
برخورداری از گواهی سلامت جسمی و روانی 
و پوشش مناسب نیز از دیگرمولفه هایی است 
که باید به عنوان شاخص به کارگیری و جذب 
راننــدگان ســرویس مدارس مــد نظر قرار 
گیرد. همچنین لازم است مدیران مدرسه،بر 
عملکرد سرویس مدرسه تحت مدیریتی شان 
نظارت دقیقي داشته باشند. داشتن مدارک 
شناســایی و خودرویی معتبــر و بیمه      های 
شخص ثالث و بدنه وکارت معاینه و درنهایت 
برچســب و کارت سرویس مدرســه که به 
منزله مجوز ارائه ســرویس است، الزامیست. 
در کناراین موارد، تمامی تاکسی ها ویا وسائل 
نقلیه ای که به عنوان ســرویس مدرســه در 
ســال جاری فعالیت می کنند،باید توســط 
دستگاه های نظارتی ازنظر گواهینامه معتبر، 
بیمه سرنشــین و معاینه فنی، صلاحیت های 
حرفه ای واخلاقی نظیرعدم اعتیاد، حســن 
رفتار، عدم ســوء ســابقه و... مورد بررسی و 

تایید قرار گیرند.
استفاده از ردیاب

بحث اســتفاده از ردیاب خودرو برای سرویس 
مدارس نیــز، این روزها داغ اســت. منتصری 
معتقد اســت وقتی رانندگان سرویس بدانند 

که فعالیت های آنان تحت نظارت اســت، بهتر 
و موثرتر کار خواهند کرد وی می افزاید: رعایت 
ایمنی خــودرو را رعایت می کنند و می توان بر 
مواردی مانند سرعت حرکت سرویس، رانندگی 
پر خطر و با شتاب و رفتار راننده به طور کامل 
نظارت داشــت. امنیت بیشــتر دانش آموزان، 
زمان بندی مناســب تر در رفت و آمدهاو اطلاع 
والدین از مکان سرویس فرزند خود در صورت 
نیاز، از جمله مزایای اســتفاده از ردیاب برای 
سرویس مدارس است. آنچه مسلم است تامین 
امنیت ســرویس مدارس بــه همکاری جدی 
خانواده ها، وزارت آموزش و پرورش کشــور و 

مدارس و راهنمایی و رانندگی نیاز دارد. 
وی در ادامــه با بیان اینکه خانواده     ها از ضوابط 
موجود برای اســتفاده از سرویس مدرسه مثل 
ارائه درخواســت به مدارس بی اطلاع هستند، 
گفت: خانواده     ها می خواهند هرطور شــده ولو 
یک روز با موتور شــخصی فرزنــد خود را به 
مدرسه برســانند، لذا انتظار داریم بخشداران 
و رئوســای آموزش و پرورش روی ســرویس 
مدارس بیشــتر وقت بگذارند و نظارت جدی 

روی سرویس      های مدارس داشته باشند.
منتصری تصریح می کند: رانندگان سرویس ها 
نباید در هنگام رانندگی با سرنشــینان خودرو 
یا تلفن همراه صحبت کنند و ضمن تمرکز بر 
رانندگی مراقب باشند که سرنشینان سرویس 
نیز در هنگام حرکت، اعضــای بدن خود را از 

خودرو بیرون نبرند.
این کارشــناس حمــل و نقــل ترافیکی در 
بخش دیگری از ســخنان خــود توصیه هایی 
هم به والدین دارد و می گوید: از ســوی دیگر 
خانواده ها به دانش آموزان سفارش کنند که در 
طول مسیر و هنگام حرکت سرویس مدرسه، 
در جای خود آرام نشســته و در صورت امکان 
کمربند ایمنی را ببندند، زیرا یک ترمز ناگهانی 
می توانــد موجب افتادن آنها و حتی در بعضی 

مواقع موجب حوادث ناگوار برای آنها شود.
وی تأکید کرد: همچنیــن خانواده ها، آدرس، 
تلفن منزل و محــل کار خود را برای کودکان 
بنویسند و می توانند با هماهنگی واحد آموزش 
ســازمان در کلاس های  ایمنی و آتش نشانی 

شرکت کنند.

»همدلی« به بهانه تکرارحادثه برای مینی بوس حامل دانش آموزان گزارش می دهد: 

سریال »وحشت« در سرویس های مدارس

همدلی| یک فعال حقوق معلــولان گفت: مصوبه  ای که در 
موردِ صندوق های بازنشستگی از مجلس بیرون آمده، اوضاع را 

برای معلولان بدتر می کند.
»بهــروز مروتی«  در انتقــاد از تصمیم مجلس برای افزایش 
سن و سابقه ی بازنشستگی گفت: متأسفانه حمایت ها از افراد 
دارای معلولیتِ به شدت ضعیف است؛ نمونه ی مشخص این 
وضعیــت را می توان در قانون جدیدِ مصوب مجلس در مورد 
سن بازنشستگی دید. در این مصوبه نیز افراد دارای معلولیت 
به فراموشی ســپرده شــده  اند و هیچ بند یا تبصره ای برای 

حمایت از آن ها وجود ندارد.
وی ادامه داد: در همه کشورهای جهان، قوانینی برای حمایت 
از اقشار خاص وضع می شود، تا هم از این افراد حمایت شود 
و هم جامعه از ظرفیت ها و توانایی های این گروه ها بهره مند 
شــوند. در کشــور ما نیز قوانین متعددی در این راستا وضع 
شده، که آنچنان که بای ضمانتِ اجرایی لازم را ندارد. یکی از 
این قوانین، »قانون نحوه بازنشستگی جانبازان انقلاب اسلامی 
و جنگ تحمیلی و معلولین عادی و شاغلین مشاغل سخت 
و زیان آور« مصوب ســال ۶۷ است؛ بر اساس آن افراد دارای 
معلولیت با ۵۰ ســال سن و ۲۰ ســال سابقه کار با توجه به 
شــدت معلولیت از ۲ تا ۶ سال از ســنوات ارفاقی برخوردار 

خواهند شد.
مروتــی گفت: این قانون اما چالش های اجراییِ بســیاری 
دارد که امــکانِ بهره مندی از ظرفیــتِ آن را از جامعه ی 
هــدف می گیرد؛ از آن جمله می توان به ابهامات این قانون 
اشــاره کرد. درواقع ابهامات موجود در قانون باعث شــده 
است که افراد دارای معلولیت شاغل در بخش غیردولتی از 

امتیاز این قانون محروم شوند.
وی ادامه داد: وجود تنها یک کمیسیون کشوری تعیین درصد 

معلولیت در تهران از دیگر مشــکلات این قانون اســت؛ این 
موضوع نیز باعث شده که تمامی واجدین شرایط از هر نقطه 

کشور مجبور به سفر به تهران باشند.
مروتی گفت: مســئله ی بعدی این اســت که صندوق های 
بازنشســتگی و دســتگاه ها از اعطای حداکثر سنوات ارفاقی 
ممکــن و تأمین هزینه هــای مرتبط خــودداری می کنند؛ 
این موضوع باعث شــده که افــراد دارای معلولیت نتوانند از 
مزایای کامل این قانون بهره مند شوند. ما حتی در بهزیستی 
کارمندانی داریم که از بازنشستگی پیش از موعد داشته اند و 
سنوات ارفاقی به آنها تعلق گرفته اما هزینه های مربوط به آن 

سنوات ارفاقی را به آنها پرداخت نمی کنند.  
این فعال حقوق معلولان، عدم توجه قانون گذاران به این قانون 
در زمان تصویب قانون مدیریت خدمات کشوری را مسئله ی 
دیگر دانست و گفت: این موضوع باعث شده است که سنوات 
کاری لازم جهت استفاده از امتیاز قانون بازنشستگی پیش از 

موعد معلولان ۲۵ سال اعلام شود.

مروتی با تأکید بر اینکه موارد فوق بخشی از موانع پیش پای 
معلولان برای اســتفاده از حق قانونی خودشان است، افزود: 
علاوه بر این چالش ، سکوت و انفعال سازمان بهزیستی کشور 
در خصوص قانون بازنشســتگی پیــش از موعد معلولان و 
مصوبه جدید »افزایش سن بازنشستگی« قابل تأمل است. این 
سازمان به عنوان متولی امور معلولان در کشور، وظیفه دارد از 
حقوق و منافع این قشر  دفاع کند. با این حال، با گذشت بیش 
از ۳۵ سال از تصویب قانون و مشکلات واضحی که پیش روی 
اجرای درست و کامل آن وجود داشته، تاکنون اراده و همتی 
تأثیرگذار برای رفع ابهامات، ایرادات و موانع اجرایی پیش روی 

آن از سوی این سازمان مشاهده نشده است.
وی گفت: با چنین وضعی، مصوبه  ای که در موردِ صندوق های 
بازنشســتگی از مجلس بیرون آمده، اوضاع را برای معلولان 
بدتر می کند. در خصوص مصوبه جدید بازنشستگی، سازمان 
بهزیستی کشور سکوت اختیار کرده است. این مصوبه که با 
افزایش سن و ســنوات کاری برای بازنشستگی همراه است، 
عملاً شــرایط بازنشستگی را برای معلولان دشوارتر می کند. 
با توجه به این که معلولان بــه دلیل معلولیت خود، معمولاً 
زودتر از افراد عادی از کار باز می مانند، افزایش سن و سنوات 

بازنشستگی برای آنها تبعات منفی زیادی خواهد داشت.
مروتی تأکید کرد: سکوت و انفعال سازمان بهزیستی کشور در 
این خصوص، نشان دهنده بی توجهی این سازمان به حقوق و 
منافع معلولان است. این سازمان باید با اتخاذ اقدامات لازم، از 
حقوق معلولان در خصوص بازنشستگی دفاع کند و از تبعات 

منفی مصوبه جدید بازنشستگی برای آنها جلوگیری کند.
این فعال حقوق معلولان تأکیــد کرد: از نمایندگان مجلس 
می خواهیم که نسبت به اصلاح قوانین مرتبط با بازنشستگی 

با نگاه حمایتی به افراد دارای معلولیت اقدام کنند.

جماعتی که کمتر دیده می شوند

معلولانزیرتیغافزایشسنبازنشستگی

سازمان آگهی ها

روزنامه

0 2 1 6 6 9 8 1 2 7 1
0 9 1 2 6 8 7 0 1 9 1


